
ســرویس سیاسی -       ما نیازمند روابط خوب با همه 
همسایگان مان هستیم و روسیه به عنوان یک همسایه 

قدرتمند، حالا از دید بعضی ها قدرت منطقه ای و از دید 
بعضی ها قدرت جهانی، یک شریک راهبردی برای ایران 
است. ولی این شراکت راهبردی باید بر اساس چشمان 

باز باشد و با شناخت دقیق از روسیه شکل گیرد.
وزیر امور خارجه پیشین ایران گفت که »رابطه ما با روسیه 

باید یک رابطه راهبردی باشد«.
 »محمــد جواد ظریــف« وزیر امور خارجه پیشــین 
جمهوری اسلامی ایران در اظهاراتی گفت: ما در ایران 
با یک مسئله کلی مواجه هستیم که البته این مسئله فقط 
مختص ایران نیست بلکه در دیگر نقاط جهان نیز وجود 
دارد و آن مسئله شناخت است. اشتباهات شناختی در 
برخی  از تصمیم گیری ها و تحلیل هایی ما از جمله در 

مورد روسیه وجود دارد.
 ظریف با بیان اینکه »روســیه همسایه ما بوده، است و 
خواهد بود«، گفت: ما باید بر اساس شناخت واقع بینانه 

با این کشور تعامل کنیم. 
وزیر خارجه پیشــین ایران این اظهارات را در نشست 

»روایــت و تحلیل ایرانی از تاریخ تحولات روســیه«، 
همزمان با رونمایی از کتــاب »نومحافظه کاری عصر 
پوتین؛ ریشه ها و اندیشه ها« که توسط »مهدی سنایی« 
استاد دانشــگاه و مشاور سیاسی رئیس جمهور نوشته 

شده، بیان کرده است.
 او در ادامه گفت: روابط ما هرگونه که با غرب باشد، این 
روابط بهتر یا بدتر شود، ما باید رابطه راهبردی با روسیه 
داشته باشیم  و عشق ها و نفرت های احساسی که ناشی از 
ضعف شناخت است نباید در این موضوع تاثیر بگذارد.
 ظریف گفت: ما نیازمند رابطه خوب با همه همسایگان 

هستیم و روسیه به عنوان یک کشور و همسایه قدرتمند 
باید یک شــریک راهبردی برای ایران باشد و ما باید بر 
اســاس چشمان باز و شناخت دقیق در این زمینه عمل 

کنیم. 
 وزیر خارجه پیشین جمهوری اسلامی ایران با اشاره به 
شناخت مهدی سنایی از روسیه و حضور چندین ساله 
او به عنوان سفیر ایران در مسکو گفت: با احترام به دیگر 
سفرا و بزرگان این حوزه، به نظرم آقای سنایی موفق ترین 
ســفیر ایران در روسیه بوده است و این نشان دهنده این 
است که عمل دیپلماتیک ایشان همراه با یک شناخت 

واقع بینانه بوده است.
 وی با اشاره به محتوا و فهرست این کتاب گفت: به نظرم 
آنچه که یک فرد لازم است که با روسیه آشنا شود، از نگاه 
کنشگر و محقق برجسته در این کتاب فراهم شده است. 
ظریف در ادامه سخنرانی خود در این نشست در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه »چرا برخی در ایران نگاه کاملاً ضد 
روس دارند و برخی نگاهی در تضاد با این مسئله دارند 
و به شدت طرفدار روسیه هستند؟«، گفت: همان طور که 
در بخش ابتدایی سخنانم گفتم، این موضوع ناشی از عدم 
شناخت نسبت به روسیه و همچنین عدم شناخت ما از 

جهان پیرامونی مان است.
 وی با بیان اینکه »بعضا رابطه مان را با روســیه بر اساس 
تصوری از جهان تعریف می کنیم که آن تصور منطبق با 
واقعیت نیســت«، گفت: در همین چارچوب از روسیه 
انتظار داریم که همان گونه با مســائل برخورد کند که ما 

برخورد می کنیم. 
 ظریف در ادامه گفت: برخی در ایران، روسیه را از نگاه 

»دوگین« می بینند و فکر می کنند حرف هایی که دوگین در 
مورد ایران و محیط پیرامونی می زند دیدگاه واقعی روسیه 
است. ما خوب و بد در روابط بین الملل نداریم و واقعیت 
این اســت که رابطه تک برداری با هر جایی که باشــد، 
طرف مقابل فکر می کند که شما انتخاب دیگری ندارید 
و با کســی معامله می کند که در مورد شما انتخاب های 

زیادی دارد. 
 وزیــر خارجه پیشــین جمهــوری اســلامی ایران 
گفت: آمریکاپرســتی، آمریکاســتیزی، غرب ستیزی 
و غرب پرســتی، روسیه ســتیزی و روسیه پرســتی و 
چین پرستی و چین ستیزی ناشی از جهل از واقعیت های 

جهانی و واقعیت آن کشورهاست. 
 ظریــف با بیان اینکه »ما بعضا تصوری کاریکاتوری از 
کشــورها و رهبران آن کشورها داریم«، گفت: اگر ما با 
شناخت عمل نکنیم و بر اساس آن روابطمان را مدیریت 
نکنیم، دیگران ما را در روابط با دیگر کشورها مدیریت 

می کنند.
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ســرویس سیاســی -     وزیر ارتباطات در 
رابطــه اظهارات اخیر خود مبنی بر اینکه تاکید 
وزارت ارتباطات بر دوری از سیاســت زدگی 
بــه معنای فرار از وعده رفع فیلترینگ نخواهد 
بــود، عنوان کرد: نه؛ چه ارتباطــی دارد. اصلًا 
چنین بحثی نیســت. اساساً و اصولاً نگاه ما بر 
این اســت که گفتیم بحث های مرتبط با آثار و 
آســیب های محدودسازی را داشته ایم و این با 

نگاه کارشناسی هم قابل دفاع است.
وزیر ارتباطات درباره رفع فیلترینگ در ســال 

جدیــد گفت: ما در قالب کار کارشناســی با توجــه به تأکید رئیس جمهور موضوع 
گام های بعدی رفع فیلترینگ را دنبال می کنیم. عرض کردم که امسال ان شاءالله شاهد 
گشایش هایی در این خصوص خواهیم بود. ولی عرض ما بر این است که وقتی می شود 
با نگاه کارشناسی و با نگاه علمی کار را با گفتمان وفاق پیش برد، نیازی به این جنگ و 

دعواهایی که بعضی اوقات دیده می شود، نیست. 
 ســتار هاشــمی وزیر ارتباطات دولت چهاردهم در خصوص پیشرفت های دولت 
الکترونیک و برنامه وزارت ارتباطات برای توســعه آن، تصریح کرد: در بحث دولت 
الکترونیک، ما معمولا بر اساس پنجره واحد گزارش می دهیم. ما شاهد این هستیم که 
در شش یا هفت ماه اخیر، عملاً میزان کاربران ما به ۶۲ میلیون رسیده است، در حالی که 
قبل از آن زیر ۵۵ میلیون کاربر بوده و این موضوع حاکی از این است که مراجعات به 

پنجره واحد خدمات دولت هوشمند افزایش قابل ملاحظه ای داشته است.
برای رفع اشکالات برخی دستگاه ها در پنچره ملی راهکارهایی را طراحی 

کرده ایم 
وی ادامه داد: ما به یک نکته ای به عنوان آسیب شناســی در بحث دولت الکترونیک 
رســیدیم که برای ورود، معمولاً مردم وارد پنجره واحد می شوند تا به خدمات خود 
دسترسی پیدا کنند. برای برخی از دستگاه ها اشکالاتی وجود دارد که رفع این اشکالات 
را طراحی کردیم و ان شــاءالله فکر می کنم خبرش را در روزهای آینده در قالب یک 

نشست رسانه ای با حضور ذی نفعان ان شاءالله به مردم اعلام خواهیم کرد.
هاشمی در رابطه اظهارات اخیر خود مبنی بر اینکه تاکید وزارت ارتباطات بر دوری 
از سیاست زدگی به معنای فرار از وعده رفع فیلترینگ نخواهد بود، عنوان کرد: نه؛ چه 
ارتباطی دارد. اصلاً چنین بحثی نیست. اساساً و اصولاً نگاه ما بر این است که گفتیم 
بحث های مرتبط با آثار و آسیب های محدودسازی را داشته ایم و این با نگاه کارشناسی 

هم قابل دفاع است.
لذا ما در قالب کار کارشناسی با توجه به تأکید رئیس جمهور این موضوع را دنبال می کنیم. 
عرض کردم که امسال ان شاءالله شاهد گشایش هایی در این خصوص خواهیم بود. ولی 
عرض ما بر این است که وقتی می شود با نگاه کارشناسی و با نگاه علمی کار را با گفتمان 

وفاق پیش برد، نیازی به جنگ و دعواهایی که بعضی اوقات دیده می شود، نیست.

وزیر ارتباطات :

امسال شاهد گشایش های دیگری
 در موضوع رفع فیلترینگ خواهیم بود

سرویس سیاسی -   پازوکی گفت: یک گروه، 
طراحــان اصلی اند که پول خــرج می کنند و 
منافعی جــدی در حذف عارف دارند؛ و گروه 
دوم، پروژه بگیرانی هستند که صرفاً مجری اند. 
پروژه است دیگر! برایشان مهم نیست چه کسی 
پول می دهد یا چه کسی تخریب می شود. مهم، 

فاکتور است! 
  معاون رســانه و ارتباطــات بنیاد امید ایرانیان، 
با اشــاره به تخریب های ســازمان یافته علیه 
محمدرضا عــارف، معاون اول رئیس جمهور 

گفت: وقتی یک مدیر پاکدست وارد ساختار اجرایی می شود، باندهای قدرت و ثروت 
بلافاصله احساس خطر می کنند.

عباس پازوکی با اشــاره به شــایعات اخیر علیه دکتر عارف افزود: از همان روزی که 
دکتــر محمدرضا عارف به عنوان معاون اول رئیس جمهور منصوب شــد، پروژه ای 
طراحی شــده، ســازمان یافته و پرخرج برای تخریب او کلید خورد. اقلیتی بانفوذ که 
نگران حضور یک مدیر پاکدست در قلب دولت بودند، ماشین حمله را روشن کردند. 
پروژه بگیران فضای مجازی فعال شدند و پول سیاه به گردش درآمد. هدف هم روشن 

است: بی اعتبارسازی چهره ای که اهل معامله نیست. 
وی افزود: عارف هم زمان مورد اعتماد رهبر انقلاب و رئیس جمهور است. او فرمانده 
تیم اقتصادی دولت دوم خاتمی بود؛ همان دولتی که رشد اقتصادی ۸ درصدی را تجربه 
کرد. دکترای خود را از دانشگاه استنفورد گرفته و سال هاست استاد تمام دانشگاه صنعتی 
شریف است. حتی حالا، با وجود مسئولیت سنگین، برخی شب ها پایان نامه دانشجویان 

دکتری را خودش بررسی و راهنمایی می کند. 
پازوکی با تأکید بر اینکه »تا عارف هست، معامله ای با باج گیران در کار نخواهد بود« 
تصریح کرد: حملات سازمان یافته علیه او از سوی دو گروه انجام می شود: یک گروه، 
طراحان اصلی اند که پول خرج می کنند و منافعی جدی در حذف عارف دارند؛ و گروه 
دوم، پروژه بگیرانی هستند که صرفاً مجری اند. پروژه است دیگر! برایشان مهم نیست 

چه کسی پول می دهد یا چه کسی تخریب می شود. مهم، فاکتور است! 
وی با اشــاره به تحرکات اخیر در فضای مجازی گفت: در ۲۴ ســاعت گذشته، یک 
عملیات روانی تمام عیار علیه دکتر عارف آغاز شد. ابتدا شایعه کردند که منتقدان او از 
ســوی پلیس امنیت احضار شده اند که کاملاً کذب است. سپس ادعا کردند عارف با 
وزارت دکتر مدنی زاده مخالفت کرده، در حالی که ایشان از دوستان و هم دانشگاهی های 

قدیمی دکتر عارف در دانشگاه شریف است. 
پازوکی در پایان تأکید کرد: حقیقت این است که دکتر عارف تمرکزش بر کار است، نه 
حاشیه. اخلاق مداری اش ضعف نیست، بلکه قدرت واقعی اوست. و مقاومتش در برابر 
رانت و فساد، نه قابل تزلزل است و نه قابل خرید. روزی درباره طراحان این عملیات 

هم خواهیم گفت،با اسم، با جزئیات، با سند. 

 معاون رسانه و ارتباطات بنیاد امید ایرانیان:

عارف معامله نمی کند و باج نمی دهد، 
پس تخریب می شود

سیاسی

سرویس سیاسی -  پزشکیان گفت: همه شهرهای 
بزرگ ما و در راس آنها تهران با مشــکلات محیط 
زیســتی متعدد، به خصوص در زمینه تأمین آب، 
مواجه هستند و توسعه دریامحور راه نجات کشور 
از وقوع یا عبور از بحران هایی است که مخاطره ای 
مثل کم آبی می تواند در شــهرهای بزرگ ما ایجاد 
کند. لذا این برنامه باید از ســوی همه دستگاه های 
مرتبط کاملا جدی گرفته شده و در اولویت کاری 

آنها قرار گیرد.
پزشکیان می گوید: آنچه تا کنون تحت عنوان توسعه 
در کشــور اتفاق افتاده، متکی به نگاه و رویکرد جامع 
و صحیحــی نبوده، چرا کــه ظرفیت های تعاملات و 
مراودات بین المللی کشور را به خصوص در سواحل 
جنوبی نادیده گرفته یا به اندازه کافی به آن اهمیت نداده 
است؛ به تعبیر دقیق تر ما تا کنون زندگی را گذرانده ایم 

و از توسعه واقعی کشور غافل بوده ایم.
 به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، 

جلسه »توسعه دریامحور« با دستور کار بررسی اساسنامه 
»سازمان توسعه دریامحور و منطقه مَکُران«، به ریاست 
مســعود پزشکیان و با حضور وزرا و مسئولان مرتبط 

برگزار شد.
 در این نشست، اساسنامه جدید تدوین شده با تغییراتی 
بــه خصوص در زمینه اصلاح نقش دولت از متصدی 
اجرا به متولی و توجه ویژه به افزایش مشــارکت مردم 
و بخش خصوصی به جای نقش آفرینی دستگاه های 
دولتی در توســعه دریامحور، با تمرکز ویژه بر منطقه 
مَکُران، از سوی مهندس عبدالعلی زاده، نماینده رئیس 
جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های کلی توسعه 

دریامحور، تشریح شد.
رئیس جمهور در این نشست ضمن تشکر از تهیه این 
اساسنامه گفت: هر اقدامی در زمینه توسعه دریامحور 
و به ویژه منطقه مَکُران، از جمله تهیه اساسنامه سازمان 
توسعه دریامحور، باید معطوف به نقشه جامع و تعریف 
اهداف و دورنمای کلان ســواحل جنوبی و شــمالی 

کشــور انجام شود. اگر این نقشه را نداشته باشیم، هر 
اقدامی ممکن اســت ما را از هدف اصلی دور کرده یا 
حداقل تأمین کننده کامل و دقیق اهداف ما نبوده و نیاز به 

اصلاحات بعدی داشته باشد.
 پزشکیان با اشــاره به اینکه اساسنامه سازمان توسعه 
دریامحور باید نقش و ســهم هــر بخش دولتی و نیز 
بخش های مردمی، تعاونی و خصوصی را به دقت لحاظ 
کند، افزود: نقش و سهم بخش های دولتی و غیردولتی 
در نقشــه جامع و اهداف کلان طرح توسعه مشخص 
می شوند و لذا بررسی اساسنامه متوقف بر تهیه این نقشه 

جامع است.
 رئیــس جمهور با انتقاد از عدم اجرای مصوبات قبلی 
مبنی بر شناســایی و معرفی مشاور بین المللی مجرب 
برای تهیه نقشه جامع توسعه دریامحور با تمرکز بر منطقه 
مَکُران، تصریح کرد: وزارت راه و شهرســازی و دیگر 
دستگاه ها و بخش های مسئول باید هر چه سریع تر از 
میان توانمندترین مشاوران بین المللی، مجرب ترین آنها 
را برای تهیه نقشه جامع مورد نیاز انتخاب و معرفی کنند.
 پزشکیان گفت: همه شهرهای بزرگ ما و در راس آنها 
تهران با مشکلات محیط زیستی متعدد، به خصوص 
در زمینه تأمین آب، مواجه هستند و توسعه دریامحور 
راه نجات کشور از وقوع یا عبور از بحران هایی است که 
مخاطره ای مثل کم آبی می تواند در شهرهای بزرگ ما 
ایجاد کند. لذا این برنامه باید از سوی همه دستگاه های 
مرتبط کاملا جدی گرفته شده و در اولویت کاری آنها 

قرار گیرد.
 پزشــکیان اظهار داشــت: آنچه تا کنون تحت عنوان 
توســعه در کشور اتفاق افتاده، متکی به نگاه و رویکرد 
جامع و صحیحی نبوده، چرا که ظرفیت های تعاملات 
و مراودات بین المللی کشور را به خصوص در سواحل 
جنوبی نادیده گرفته یا به اندازه کافی به آن اهمیت نداده 
است؛ به تعبیر دقیق تر ما تا کنون زندگی را گذرانده ایم 

و از توسعه واقعی کشور غافل بوده ایم.

تا کنون زندگی گذرانده ایم و از توسعه 
واقعی کشورغافل بوده ایم

ســرویس سیاســی -  نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، 
اولویت بندی و تسلط در اجرا، عدم تعلل در روند اجرای برنامه و 
بازنگری اساسی در مدل برنامه ریزی توسعه را از جمله محورهای 

مهم برای اجرای احکام برنامه هفتم توسعه برشمردند.
در صحن علنی مجلس شورای اسلامی، گزارش کمیسیون برنامه 
و بودجه و محاســبات درمورد آخرین وضعیت تهیه و تصویب 
آیین نامه های اجرایی و سایر مقررات لازم التصویب قانون برنامه 
پنج ساله هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران در دستور کار قرار 

گرفت و نمایندگان نظرات خود را در این باره بیان کردند.
رؤسای کمیسیون ها روند اجرای برنامه هفتم توسعه را دنبال 

کنند
عبدالحسین روح الامینی به تشریح دیدگاه خود پرداخت و گفت: 
خوشبختانه دولت این برنامه را به عنوان آینه تمام نمای عملکرد خود 
در نظر گرفته است. اما این سند هم به سرنوشت برنامه های گذشته 

دچار خواهد شد.
وی با نشان دادن کتابی به نمایندگان، افزود: این برنامه، کتابی ست به 
این قطر که توسط سازمان بازرسی کل کشور، برای تک تک مواد و 
بندهای آن مشخص شده که چه نهادی در چه زمانی، با همکاری 
کدام دســتگاه، چه اقدامی انجام دهد. حتی شورای راهبری نیز در 
تدوین آن نقش داشت، اما همه مسائل مقدمه است. چرا که اصل 

ماجرا، تحقق آثار برنامه در زندگی مردم است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
ضمن هشدار نسبت به بی توجهی به انطباق احکام برنامه با احکام 
بودجه و واقعیت های اقتصادی جامعه، تصریح کرد: اگر برنامه با 
معیشت مردم، اقتصاد خانوار و انطباق عملی با احکام بودجه گره 

نخورد، به راحتی به فراموشی سپرده می شود.
روح الامینی با اشــاره به عقب ماندگی های اجرایی در آغاز برنامه 
هفتم گفت: افرادی که در دولت در حال بررسی برنامه هفتم هستند، 
باید تســلط و انگیزه کافی را در دستگاه ها داشته باشند. براساس 
جداول رســمی، در ابتدایی ترین گام ها مثل تدوین سازوکارها، 
عقب ماندگی های سه ماهه، ۶ ماهه و یک ساله داریم. این یعنی دولت 
هنوز سازوکار اجرایی لازم را برای برخی احکام آماده نکرده است.

وی خطاب به رئیس مجلس و رؤســای کمیسیون ها پیشنهاد داد: 
از رؤسای کمیسیون ها بخواهید در کنار وظایف روزمره، نظارت 
و قانونی، یک جلسه در ماه یا یک بار در هفته صرفاً برای بررسی 

روند اجرای احکام برنامه هفتم اختصاص دهند. این جلسات باید 
ناظر، پیگیر و تحلیلی باشد.

سازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی باید زیر نظر 
رئیس جمهور فعالیت کند

مالک شریعتی نیز در این باره با بیان اینکه یک مشکل مهم در دولت 
وجود دارد، گفت: در تنظیم آیین نامه ها متأسفانه قانون نویسی جدید 
انجام می شــود و بسیاری از مصوبات دولت مغایر با متن صریح 
قانونی اســت که مجلس تصویب کرده است. کار هیأت تطبیق 

قوانین و مقررات در مجلس بسیار زیاد شده است.
وی با بیان اینکه در قانون تصریح شده که تولیدات گازی این صنایع 
متعلق به خود آنها است، افزود: اما دولت این موضوع را تصویب 

نکرده است و صنایع سرمایه گذاری نمی کنند.
نماینده مردم تهران در مجلس به ماده ۴۶ برنامه اشاره و بیان کرد: 
قانون صراحتاً گفته است سازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی 
زیر نظر رئیس جمهور اســت. اما سازمان برنامه پیش نویس تهیه 
کرده اند که شرکت دولتی زیر نظر سازمان برنامه باشد. این رویه به 
مانند این است که شرکت بهینه سازی مصرف سوخت که زیر نظر 

وزارت نفت است را منتقل به سازمان برنامه و بودجه کنید.
شــریعتی با اشاره به اصل ۱۲۶ قانون اساسی، گفت: اما اصل ۱۲۶ 
قانون اساسی می گوید برنامه و بودجه زیر نظر مستقیم رئیس جمهور 
اســت. اگر رئیس این ســازمان خلاف نظر رئیس جمهور عمل 
می کند، باید توبیخ شــود. خواهش می کنم سازمان بهینه سازی با 
مدیریت شخص رئیس جمهور و یک معاون رئیس جمهور تعیین 
شود و کار را با اختیارات اصل ۱۲۷ قانون اساسی دنبال کنید تا در 

هیأت وزیران به تصویب برسد.
اسناد برنامه باید ترجمه یک نظام ذهنی منسجم باشند

میثم ظهوریان نیز در ســخنانی گفت: تصور ما متأسفانه از فرآیند 
برنامه ریزی، فهرست کردن کارهای خوب است، در حالی که هنر 
برنامه ریزی، هنر اولویت بندی کارهای خوب، انتخاب کارهای بهتر 

و تخصیص منابع محدود به این کارهای بهتر است.
وی افزود: برنامه های توسعه ما تبدیل به فهرستی از کارهای خوب 
شــده که به دلیل محدودیت منابع، عملًا قابل اجرا نیستند. اسناد 
برنامه باید ترجمه یک نظام ذهنی منســجم باشند، اما متأسفانه به 
لحاف چهل تکه ای تبدیل شده اند که هر دستگاه دغدغه های خود 

را در آن گنجانده است.

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس تصریح کرد: مسائلی مانند 
عدالت تربیتی، کیفیت بخشی به آموزش دولتی، سهم بری عادلانه 
عوامل کار از سود تولید و حقوق نیروهای کار در رابطه با تورم در 

این برنامه مغفول مانده است.
ظهوریان ضمن انتقاد از رویکرد برنامه ریزی فعلی، گفت: تنها چیزی 
که به عنوان ایده اساسی در برنامه هفتم می بینیم، تکرار تجربه های 

تلخ دو دهه گذشته است که به نتایج قبلی توجه نشده است.
وی با اشــاره به ضعف قوانین مجلــس، گفت:  قوانین ما در بین 
سیاست های اقتصادی عمومی باقی مانده اند. در حالی که تجربه 
جهانی نشــان می دهد پیشرفت و توسعه از لایه سیاست صنعتی 

می گذرد.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: این نوع برنامه ریزی می تواند 
برخی مشکلات را حل کند، اما برای ایجاد جهش و پیشرفت واقعی 
کشور کافی نیست. به نظر می رسد در الگوی برنامه ریزی ما، نیاز به 

بازنگری اساسی وجود دارد.
برنامه هفتم واقع گرا، مسئله محور، اولویت محور و دارای 

سنجه عملکردی است
 ابراهیم عزیزی هم طی سخنانی با بیان اینکه کشور برای پیشرفت 
توام با عدالت نیاز به برنامه دارد، گفت: مقام معظم رهبری در اجرای 
بند یک اصل ۱۱۰ قانون اساسی سیاست های برنامه را در ۲۶ بند 
ابلاغ فرمودند. مجلس و دولت با تعامل و هماهنگی برنامه پیشرفت 

توام با عدالت را در ۱۲۰ ماده تصویب کردند.
وی افزود: برنامه هفتم راهگشاست و خلاف اصل ۷۵ نیست، چرا 
که تامین مالی شده است. برای اولین بار بر اساس اصل ۷۵، شورای 
نگهبان رسیدگی کرده است. این برنامه نه تنها مغایربا سیاست های 
کلی نیست بلکه منطبق است زیرا هیأت عالی نظارت آن را تایید 
کرده است بنابراین این برنامه واقعی ، مسئله محور، اولویت محور 

و دارای سنجه عملکردی است و عدد و رقم دارد.
این نماینده مردم در مجلس دوازدهم، افزود: رشد ۸ درصد زمانی 
محقق می شود که بهره وری دو هشتم، صادرات غیرنفتی ۲۳ درصد 

و رشد در معدن سیزده درصد شود.
عزیزی تصریح کرد: بانک ها نباید در جیب مردم دســت اندازی 
کنند، تورم ایجاد نکنند، خلق پول نکنند. باید کفایت سرمایه بانک ها 

حداقل ۸۵ درصد باشد و باید از بنگاهداری پرهیز کنند.
وی افزود: تورم تک رقمی، ثبات بخشــی به نرخ ارز، جهت دهی 

نقدینگی به تولید و فعالیت های مولد همه آنها در قانون برنامه و در 
ماده یازده پیش بینی شــده است و نسبت اعتبارت تملک دارایی 
ســرمایه ای به بودجه باید ۲۵ درصد و همچنین نسبت مالیات به 
تولید ناخالص درآمدها ۱۰ درصد و نسبت به اعتبارات هزینه ای 

۸۰ درصد باشد. 
حوزه انرژی پاشنه آشیل اقتصاد کشور شده است

مصطفــی نخعی در این خصوص توضیح داد: گزارش ها نشــان 
می دهد اهداف برنامه ششم حداکثر حدود ۳۰ درصد بطور متوسط 
تحقق یافته است و وقتی دلیل آن را ریشه یابی می کنیم، مشخص 
می شود از ۳۱ فقره آیین نامه های اجرایی که دارای مهلت تصویب 
بوده، در برنامه ششم که دو سال هم اجرای آن تمدید شد، تنها ۲ تا 
از آنها فقط در موعد مقرر مصوب شده و ۲۶ مورد خارج از مهلت 

مقرر مصوب شده و ۳ مورد هم به تصویب نرسیده است.
وی افزود: برنامه هفتم که دکتر پزشکیان در ایام انتخابات به عنوان 
برنامه انتخاباتی خود ارائه داد، مجموع آن ۳۲۱ تکلیف قانونی دارد 
که فقط ۲۳ درصد تاکنون به تصویب رسیده است و از ۲۴۶ تکلیف 
باقی مانده، ۲۱۰ مورد مهلت آنها به اتمام رسیده که اصلا شایسته 
نیست چرا که قرار بود برنامه هفتم میثاق ما و دولت باشد و بارها 

رئیس جمهور بر آن تاکید کرده بود.
نماینــده مردم نهبندان و سربیشــه در مجلس تصریح کرد: مردم 
در شــرایط کنونی با مشکلات معیشــتی زیادی مواجه هستند، 
ناترازی انرژی، گرفتاری هایی برای آنها به وجود آورده اســت و 

بــا این وضعیت ناترازی حتما اهداف برنامه و رشــد ۸ درصدی 
و موضوعات مربوط به حوزه اقتصادی تحقق پیدا نخواهد کرد.

نخعی یادآور شد: حوزه بهداشت و درمان، اصلاح ساختار اداری 
و بانکی، حوزه مســکن و سایر موارد مرتبط با حوزه اقتصادی 
که در برنامه هفتم جزء موارد شــاخص، ارزشمند و منحصر به 
فرد هستند با این رویه به اهداف مدنظر پیرامون آنها نمی رسیم، 
همچنین در حوزه ناترازی انرژی از ۱۱حکمی که باید تصویب 
شود و دارای مهلت بود، فقط ۲۷ درصد به تصویب رسیده است. 
آن هم در رابطه با حوزه انرژی که امروز پاشنه آشیل اقتصاد کشور 
شده است و ما با این وضعیت نمی توانیم در این حوزه اقدامات 

اساسی انجام دهیم.
وی افزود: دوســتان اساسنامه ای برای ســازمان بهره وری انرژی 
تشکیل دادند، وقتی به آن نگاه می کنیم همان اداره انرژی سازمان 
برنامه بوده که در سطح شرکت ارتقا یافته است. مگر می توان با آن 

حوزه مصرف انرژی را مدیریت کرد؟
نماینده مردم نهبندان و سربیشــه در مجلس بیان کرد: تنوع ســبد 
سوخت و راندمان نیروگاه ها که باید افزایش یابد، تنوع سبد تولید 
برق و بســیاری از موارد تخصصی حوزه انــرژی قرار بود با این 
سازمان، نسبت مصرف آنها مدیریت شود، این سازمان باید در حد 
معاونت رئیس جمهور باشد و نظر رئیس جمهور و رئیس مجلس 
نیز همین اســت چرا در سازمان ها در مقابل تشکیل این سازمان 

مقاومت وجود دارد.

نمایندگان مجلس درباره سازوکار اجرای برنامه هفتم 
توسعه چه گفتند؟

پزشکیان رئیس جمهور:

چه آمریکا پرست بودن، چه آمریکا 
ستیز بودن ناشی از جهل است

ظریف : 


